
خود خبر حذف پرسپولیس و استقلال از لیگ قهرمانان آسیا بسیار دردناک 

بود، حالا شایعاتی هم در مورد همین خبر منتشر شده که نگرانی هایی را 

میان علاقه مندان فوتبال ایجاد کرده است. اخباری مبنی بر حضور یکی 

از این دو باشـــگاه در آســـیا و حذف دیگری یا مثلا اعمال نفوذ داخلی ها 

برای حل مشـــکل یکی از دو باشگاه. باید در این مورد خبر دقیق و موثقی 

دریافـــت می کردیم. به همین دلیل به ســـراغ کاظم اولیایی، عضو کمیته 

صدور مجوز حرفه ای فدراســـیون فوتبال رفتیم تا از او در مورد این اخبار 

ســـوال کنیم. آنچه در ادامه می خوانید پاسخ اولیایی به سوالات خبرنگار 

روزنامه »فرهیختگان« است. 

در حالی که هنوز تکلیف خروج یا ماندن نماینده های فوتبال ایران در لیگ 

قهرمانان آسیا مشخص نشده است، این خبر به گوش می رسد که یکی از 

سرخابی ها در لیگ قهرمانان این فصل حاضر خواهد بود و فقط یک تیم 

از این رقابت ها کنار می رود. صحت این خبر را تایید می کنید؟

متاسفانه این حاشیه درست کردن ها در فوتبال ایران زیاد است. من یک توضیح 

کلی می دهم تا همه از روند کار در این موضوع با خبر شـــوند. کنفدراسیون ها 

موظف هســـتند یک سری اســـتانداردهایی را که فیفا تدوین کرده در مسابقات 

قاره ای خود لحاظ کنند. هر باشگاهی که درخواست شرکت در این مسابقات را 

بر طبق ضوابط موجود اعلام می کند، موظف است که این استانداردها را رعایت 

کند. برای هر باشگاه یک پنجره باز می شود و باشگاه ها باید در ۵ بخش حقوقی، 

مالی، ســـخت افزاری، پرسنلی و سازندگی یا همان آکادمی، داشته های خود را 

مطابق استانداردهای تعیین شده ارائه کنند. البته یک بخش هم به نام فیرپلی 

وجود دارد که فیفا از ســـال ۲۰۱۰ آن را به این ۵ بخش اضافه کرد که ۳ ســـال 

اجرایش داوطلبانه بود و از سال ۲۰۱۴ اجباری  شده است و چند باشگاه انگلیسی 

هم بابت این بخش با جرایمی روبه رو شـــدند. مقررات موجود از طرف  AFC به 

باشـــگاه ها با ایمیل اعلام شده است و آنها موظفند این مقررات را رعایت کرده و 

حرفه ای عمل کنند. در این میان هم هیچ کس جز کنفدراسیون نقشی ندارد. 

پـــس الان چطور برخی اعضای فدراســـیون فوتبـــال در این ماجرا حضور 

فعال دارند؟

قبلا ارسال تمامی مدارک و اسناد خواسته شده به شکل فیزیکی انجام می شد. 

یعنی نماینده AFC در ایران حاضر می شد و مدارک را از باشگاه ها دریافت می کرد. 

اما حالا همه چیز با ایمیل و بارگذاری در سایت کنفدراسیون انجام می شود. فقط 

AFC ممیزانی را در داخل انتخاب می کند که واقعی بودن اسناد را تایید کنند. 

روند بررسی به چه شکلی است؟

 هم زمان با ممیزی مدارک به وسیله اعضای صدور مجوز، اعضای کنفدراسیون 

هم نظارت آنی دارند و اگر لازم باشـــد ســـوالاتی را مطرح می کنند، پس آنها هم 

با دقت مدارک را بررســـی می کنند. می گویند اگر مشکل مالیاتی ندارید مفاصا 

حساب را ارائه کنید. یا براساس لیست بدهی های موجود نسبت به راستی آزمایی 

پرداخت بدهی اقدام می کنند. 

اگر در فضای مجازی حضور داشـــته باشـــید این خبر را حتما دیده اید که 

می گویند قرار اســـت استقلال راهی لیگ قهرمانان شود و پرسپولیس از 

این مسابقات حذف می شود. در مورد این اخبار چه نظری دارید؟

گفتم که چنین اخباری فقط برای حاشیه ســـازی است. اینها شایعاتی است که 

منتشر می کنند. ممیزان ایرانی نقش رابط را دارند نه نقش تعیین کننده. بد نیست 

بدانیـــد که ممیزان ایرانی مدارک گل گهر را تایید کرده بودند، اما کمیته اصلی 

بعد از بررســـی مدارک اعلام کردند که چرا در تاریخی که اعلام شده یک بدهی 

سر موعدی که بوده پرداخت نشده است، البته مدرک پرداخت ارائه شده به موقع 

نبوده است، اعضای کمیته صدور فقط مدارک بار گذاری شده در پنجره باشگاه 

را می بینند و ممیزی کرده و صحت و سقم آن را تایید می کنند. 

ظاهرا پرسپولیسی ها از برخی نظرات شما ناراحت شده بودند!

من در تلویزیون صحبت کردم. آقای حمیداوی آمدند و گفتند کمیته انضباطی ۳ 

سال است که حکم داده و باشگاه پرسپولیس را محکوم به پرداخت ۸ میلیارد تومان 

بابت رضایتنامه آقای  گل محمدی کرده است. خود آقای گل محمدی هم این موضوع 

را تایید کردند، اما باشگاه پرسپولیس می گوید بدهی ندارد. خب این حرف ها با هم 

مغایرت دارد. همه می دانستند که پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه پرسپولیس بابت 

بدهی به آقای کالدرون بســـته شده و طلب ایشان در چند دوره مدیریتی پرداخت 

نشده و به تازگی این بدهی پرداخت شده است. اینها چیزهایی نیست که از چشم 

 AFC پنهان بماند. حالا ما باید منکر این اتفاقات باشـــیم؟! ما انکار کنیم AFC

قبول می کند؟ به نظرم برخی فرافکنی ها در این ماجرا وجود دارد. بنده در خواست 

دارم برای روشـــن شدن افکار عمومی زحمت بکشند سوالات مطرح شده از طرف  

AFC که به باشگاه ارسال شده و پاسخ های آنها را در سایت باشگاه بار گذاری کنند 

که در معرض دید همگان و طرفداران شان قرار گیرد. این ایمیل ها محرمانه نیست. 

منتشرش کنند و بگویند چه پاسخی داده اند تا همه چیز شفاف باشد. 

مردمی بودن این دو باشگاه کار را سخت کرده است!

هرچقدر هم این دو باشـــگاه مردمی باشند باید اســـتانداردهای اعلام شده از 

ســـوی فیفا و AFC را رعایت کنند. ما باید به سمت حرفه ای شدن پیش برویم و 

این اتفاق تا الان به طور کامل نیفتاده است. ما ۵ سال باشگاه هایمان را در راس 

قاره دیدیم، اما الان آن شرایط خوب را نداریم و دائم به عقب رفتیم. هر بار هم که 

تلاشی شد تا شرایط حرفه ای شدن باشگاه ها فراهم شود، خودمان با وصله و پینه 

کردن مانع آن شدیم. سال قبل وزیر و رئیس فدراسیون فوتبال به کنفدراسیون 

فوتبال آسیا رفتند و تعهد دادند که ظرف یک سال مشکلات را برطرف کنند، اما 

وقتی برگشـــتند همه چیز رها شد. خب  AFC متوجه همه این اتفاقات هست. 

فیفا باشـــگاه های فوتبال را بنگاه تجاری می داند و باید آنها تابع قوانین تجاری 

باشند. اما در اینجا برخی باشگاه های ما با سیستم گلدکوئیستی اداره شده اند. 

دیروز پول گرفتند و آینده را مقروض کرده اند.

قرار است دقیقا چه اتفاقی بیفتد؟ آیا حذف این دو باشگاه قطعی است؟

ای اف ســـی ۵ روز فرصت داد تا باشگاه ها به ســـوالات پیش آمده با سند پاسخ 

بدهند. قطعا باشـــگاه ها به ایمیل های ارسالی پاســـخ داده اند و ما از آن کاملا 

بی خبریم. قرار بوده این پاسخ ها تا آخر ساعت اداری ارسال شود. کمیته مربوطه 

این پاسخ ها را دریافت و بررسی خواهد کرد. 

و نتیجه؟

نمی دانم. اگر جواب ها قانع کننده باشـــد که مشکلی نیست، اما اگر جواب ها 

اعضای کمیته را قانع نکند، موضوع به کمیته انضباطی کنفدراســـیون فوتبال 

آسیا خواهد رفت و آنها تصمیم گیری نهایی را خواهند داشت. 

آیا واگذاری پرسپولیس و استقلال به وزارت دارایی و صمت به حل مشکل 

کمکی می کند؟

همان طـــور که قبلا گفتم کلا فیفا باشـــگاه ها را به عنوان بنگاه اقتصادی قبول 

دارد که بر مبنای قوانین تجارت اداره می شـــوند. حضور اجرایی دولت ها حتی 

در ســـاختار فدراسیون ها را دخالت غیر می داند و نمی پذیرد، چه برسد به اداره 

باشگاه فوتبال به وسیله دولت. علت هم این است که کنفدراسیون و فدراسیون 

و باشـــگاه ها باید در جایگاهی قرار بگیرند که اجـــرای مقررات ابلاغی از فیفا را 

بپذیرند. این اقدام قطعا کمکی به حل مشکل موجود نخواهد کرد. 
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اردلانبزرگنیا
روزنامهنگار

ابهامات درباره واگذاری مالکیت سرخابی ها به وزارتخانه های دیگر 

روابطعمومیوزارتهایاقتصادوصمت:بیاطلاعیم!
هفته گذشته کنفدراسیون فوتبال آسیا با ارسال نامه ای درخواست کرد مجوزهای حرفه ای اعطاشده به سه باشگاه استقلال، پرسپولیس و گل گهر ابطال شوند و 

به فدراسیون فوتبال و این باشگاه ها تا دیروز مهلت داد تا دفاعیات خود را در این زمینه ارسال کنند. پرونده مجوز حرفه ای صادرشده برای این باشگاه ها به کمیته 

انضباطی ارسال و این موضوع وارد فاز جدیدی شده است. وزارت ورزش و جوانان به عنوان مالک و متولی دو باشگاه استقلال و پرسپولیس به دنبال روزنه ای برای 

 AFC بازگشت آنها به لیگ قهرمانان آسیا فصل ۲۰۲۲ را رقم بزند. ازهمین رو در فرصت ۵روزه ای که AFC حل مشـــکلات این باشـــگاه ها بود، بلکه بتواند با اقناع

تعیین کرده بود، دو مشـــکل بزرگ و مانع اصلی حرفه ای ســـازی دو باشگاه حل وفصل شد، یکی از مشـــکلات اصلی استقلال و پرسپولیس، بدهی های مالیاتی 

سنگین بود که در این خصوص اختلاف نظرهایی میان دو باشگاه و همچنین سازمان امور مالیاتی وجود داشت، درنهایت این مشکل حل شد تا دو باشگاه دیگر 

بدهی مالیاتی نداشـــته باشـــند، یکی از ایرادهایی که AFC نسبت به دو باشگاه داشت، مالکیت مشترک آنها بود که این مساله نیز حل شده است. با وجود اینکه 

چندی پیش مســـاله مجمع مشـــترک این باشـــگاه ها برای ورود به فرابورس حل شد و هرکدام صاحب مجمع جداگانه ای شدند اما بحث مالکیت آنها همچنان در 

اختیار وزارت ورزش و جوانان قرار داشـــت تا پس از واگذاری در فرابورس این موضوع هم حل شـــود. بااین حال با واگذاری مالکیت باشـــگاه پرســـپولیس به وزارت 

امور اقتصادی و دارایی و باشگاه استقلال به وزارت صنعت، معدن و تجارت این موضوع حل شده و به اطلاع کنفدراسیون فوتبال آسیا رسیده تا امیدها برای حل 

مشکلات کمی بیشتر شوند. 

نکته جالب اما به واکنش های مسئولان وزارتخانه های اقتصاد و صمت به خبر اعلام شده برمی گردد. حسین قربان زاده، معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد اختیار مالکانه 

دو باشـــگاه به وزیران اقتصاد و صمت ســـپرده شـــده و استفاده از واژه سپرده شدن »مالکیت« اشتباه است و دولت مالک این دو باشگاه محسوب می شود. از سوی 

دیگر »فرهیختگان« با روابط عمومی هر دو وزارتخانه تماس گرفت و عجیب اینکه هر دو نسبت به خبر اعلام شده ابراز بی اطلاعی کردند! 

توافق برای بازی با عراق و راه اندازی در 9 ورزشگاه داخلی

VAR روسی در راه ایران
فرهیختگان چندی پیش فدراســـیون فوتبال ایران به خاطر الزام کنفدراسیون 

فوتبال آسیا مبنی بر استفاده از تکنولوژی داور ویدئویی در دور انتخابی نهایی 

جام جهانی ۲۰۲۲ قطر و اســـتفاده از این سیســـتم به صورت آفلاین در بازی با 

کره جنوبی، مذاکراتی با شرکت SIMPLY LIVE که ظاهرا مربوط به هنگ کنگ 

اســـت انجام داد تا با این شرکت که ادعا شد مورد تایید فیفاست قرارداد منعقد 

کند اما اخباری درباره حضور مدیران صهیونیســـتی در رأس این شرکت منتشر 

شـــد که هنوز هم فدراســـیون را درگیر کرده است و هر چند مدیران فدراسیون 

فوتبال زیربار اتهامات نرفتند اما چالش رخ داده درنهایت باعث شد این قرارداد 

لغو شود. با این حال فیفا تاکید کرده که ایران برای دیدار بعدی خود در مسابقات 

انتخابی جام جهانی قطر باید از VAR استفاده کند و در صورتی که قراردادی در 

این خصوص منعقد نشود احتمال گرفتن میزبانی از کشورمان و برگزاری بازی در 

کشـــور ثالث وجود دارد.  پیگیری های »فرهیختگان« نشان می دهد که مدیران 

فدراسیون فوتبال از مدتی پیش مذاکراتی را با یک شرکت خارجی دیگر در این 

خصوص انجام دادند و ظاهرا توافقات اولیه نیز برای عقد قرارداد حاصل شـــده 

تا مشـــکل میزبانی از عراق حل شود. در مذاکرات با شرکت مذکور که مربوط به 

کشور روسیه است، عنوان شده که قرارداد صرفا برای بازی تیم ملی نیست و این 

شـــرکت باید VAR را برای 9 ورزشگاه ایران راه اندازی کند تا در مسابقات فصل 

آینده لیگ برتر نیز مورد اســـتفاده قرار بگیرد.  مذاکرات قبلا هم با این شـــرکت 

روسی برای اجاره سیســـتم کمک داور ویدیویی انجام شده بود اما این شرکت 

تاکیـــد کرد که تنها برای فروش تکنولوژی و تجهیزات VAR همکاری می کند و 

حاضر به اجاره دادن این سیستم نیست. درنهایت توافقات با این شرکت روسی 

برای خرید سیستم کمک داور ویدئویی انجام شده و اگر اتفاق عجیبی رخ ندهد 

به زودی شاهد عقد قرارداد رسمی و استفاده از VAR این شرکت مورد تایید فیفا 

در ورزشگاه آزادی برای بازی با تیم ملی عراق در مسابقات مقدماتی جام جهانی 

و در ادامه 9 ورزشگاه کشور برای مسابقات لیگ برتر خواهیم بود. 

بررسی ستاره هایی که در یک دوره افت کردند ولی برگشتند

نوبت بازگشت طارمی هم می رسد

   حسینی: استقلال آماده است، ولی نتیجه قابل پیش بینی نیست

 این قرعه سخت را 
 به فال نیک می گیریم

ابهامات درباره واگذاری مالکیت سرخابی ها به وزارتخانه های دیگر 

روابط عمومی وزارت های
 اقتصاد و صمت: بی اطلاعیم!

اولیاییدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:دخالتیدرتاییدمدارکنداریم،AFCنظرمیدهد

واگذاریسرخابیهابه2وزارتخانهمشکلراحلنمیکند!
وزیرورئیسفدراسیونپارسالدرمالزیتعهددادندمشکلرایکسالهحلکنند اگرپاسخهاقانعکنندهنباشدکاربهکمیتهانضباطیAFCمیکشد

VARروسیدرراهایران
توافق برای بازی با عراق و راه اندازی در 9 ورزشگاه داخلی


